
10
2 3 0 2 3 6 0   پنجشنبه    پنجشنبه  3030 شهریور   شهریور  14021402       شماره     شماره  88898889    2

نكته بازی

حالا چرا پرچم کاشیما؟
حضور کاروان النصر عربستان و مخصوصا کریس رونالدو و سادیو 
مانه در تهران باعث شد شرایط ورزشگاه آزادی بیش از پیش زیر 
ذره بین برود و هر خبری در مورد آن به طور ویژه بولد شود. طبیعی 
بود که این همه خبرنگار و عکاس، همه زوایای ورزشگاه آزادی را 
زیرنظر بگیرند و هر چیز نامتعارفی را گزارش کنند. در همین راستا، 
تصویری هم منتشــر شد از پرچم بزرگ کاشــیما آنتلرز که روی 
بخشی از سکوهای خراب ورزشگاه آزادی پهن شده بود تا زشتی 
کار را بپوشاند. واقعا باعث تأسف است که بعد از این همه تعطیلی 
و برگزاری بدون تماشاگر مســابقات، هنوز سکوهای آزادی آماده 
نشده و باید اینطوری نقایص آن را لاپوشانی کرد. این وسط فقط 
سؤالی که باقی می ماند آن است که چرا پرچم کاشیما؟ یعنی حتی 

پارچه ساده هم نداشتیم؟

امضای درویش را نگه دار!
اهدای هدایای مختلف به رونالــدو و برخی دیگر از بازیکنان النصر، 
تا آخرین لحظات و حتی زمان خروج تیم عربســتانی از تهران هم 
ادامه داشــت. بعد از تقدیم آن قالی نفیس به رونالدو از سوی رضا 
درویش که خیلی سر و صدا کرد، یک هوادار هم هدایای دیگری به 
کریس و سادیو مانه داد و البته فدراسیون هم پکیج های هدیه خاص 
خودش را در اختیار النصری ها گذاشت. روشن نیست که آیا تیم ها 
هر جایی برای بازی می روند این همه کادو می گیرند یا نه اما دست کم 
مدیرعامل پرسپولیس تا دقیقه90 ول کن نبود و در نهایت خبری 
منتشر شد که سرخ ها یک ادکلن از برندی معروف را همراه با کارت 
پستالی با امضای درویش به رونالدو اهدا کرده اند. ما که مطمئنیم 
رونالدو تا آخر عمر امضای درویش را روی دیوار خانه اش نگه می دارد!

جمعیت ژاپن کم است؟
حاشیه های استقبال از کریس رونالدو در تهران همچنان ادامه دارد. 
خیلی ها بر این باورند که اصل ابراز علاقه برخی جوانان و نوجوانان 
به ستاره فوتبال پرتغال چیز منفی و عجیبی نبود اما سوءمدیریت 
حاکم بر فضا باعث شــد تصاویر ناخوشــایندی به وجود بیاید. در 
همین راســتا هدایت ممبینی، دبیرکل فدراسیون فوتبال گفته: 
»با مهاجرانی که داریم حدود 90 تا 100میلیون جمعیت داریم. 
ما با یک کشــور یکی، دو میلیونی خیلی متفاوت هستیم. جنبه 
دیگر علاقه مندی مردم ما به فوتبال است. در این زمینه جزو 5 یا 
10کشور اول دنیا هستیم. واقعا میسر نیست که برنامه ریزی کنیم. 
کســی علاقه دارد و می خواهد بدود رونالدو را ببیند.« ببخشــید 
استاد، فقط یک ســؤال؛ پس چطور ژاپن با جمعیت 125میلیون 

نفری می تواند استقبال از امثال مسی و رونالدو را مدیریت کند؟

تصور نمی شد در جریان میزبانی تیم پرسپولیس از النصر در لیگ 
قهرمانان آسیا چیزی مهم تر از نخستین سفر کریستیانو رونالدو به 
تهران باشــد، اما کیفیت افتضاح چمن آزادی، تمرکزها را از روی 
کریس برداشــت و زاویه دید را عوض کرد. حالا دیگر تقریبا همه 
هیجانات حضور رونالدو در ایران را فراموش کرده اند و بیشتر افراد از 
چمنی صحبت  می کنند که بازی 2تیم روی آن برگزار و به آبروریزی 
بزرگ در فوتبال ایران تعبیر شد. سه شنبه شب، زمین چمن آزادی 
کیفیت میزبانی از یک بازی در سطح لیگ قهرمانان آسیا را نداشت؛ 
ورزشــگاهی که با بی توجهی محض به روز اسفباری افتاده و قرار 
است با همین وضعیت ناخوشایند، میزبان نیمار و تیمش الهلال هم 
باشد. نه آزادی شرایط ایده آلی دارد، نه تصمیم های خوبی در فوتبال 
ایران گرفته می شــود و نه امید زیادی به بهبود کیفیت این چمن 
در ماه های پیش رو وجود دارد. اســتادیوم آزادی به یک ورزشگاه 

نیمه جان تبدیل شده است که نفس های آخرش را می کشد.

زمینازدسترفته
این اواخر همه حرف و حدیث ها در مورد استادیوم آزادی، به وضعیت 
سکوها و ورود تماشــاگران مربوط می شــد و تصاویری که از این 
استادیوم نیز منتشر می شد، کار ترمیم ســکوها را نشان می داد اما 
غفلت بزرگ در مورد کیفیت چمن اتفاق افتاده بود. النصری ها بعد از 
استقبال خوبی که در ایران با آن روبه رو شدند، ترجیح دادند کمتر در 
مورد چمن اظهارنظر کنند اما چند مهره پرسپولیس، به وضوح از آنها 
شنیده بودند که به وضعیت چمن اعتراض داشتند و گفته بودند این 
زمین و چمنش امکان برگزاری یک مسابقه فوتبال را ندارد. آنها حرف 
بی ربطی نزده بودند، همه کسانی که بازی را از تلویزیون یا از استادیوم 
دیدند، بدی وضعیت چمن را تأیید می کنند؛ مسئله ای که در نهایت 
به  خود پرســپولیس هم لطمه بزرگی زد. حالا سؤال مهم این است 
که این زمین چطور می تواند میزبان 5بازی آسیایی دیگر باشد؟ البته 
حداقل 5بازی، چرا که ممکن است تیم های ایرانی به مرحله بعدی 

لیگ قهرمانان هم صعود کنند.

ازچهخجالتمیکشید؟
روزهای گذشته بیش از هر چیزی نحوه استقبال هواداران از رونالدو 
پررنگ شد و عده ای به مدل استقبال ایرادهایی داشتند اما در مدل 
ابراز علاقه هواداران به یک ستاره چیزی برای خجالت کشیدن وجود 
نداشــت. شــاید معاون وزیر ورزش ترجیح می دهد به جای چمن 
آزادی، بحث را به نقطه دیگری بکشاند اما حقیقت آن است که حتی 
در شهری مثل مادرید، ورود ســتاره ای مثل رونالدو بارها هتل ها و 
خیابان ها را به هم ریخته است. اگر قرار است از چیزی خجالت بکشیم، 
باید از کیفیت فاجعه بار زمین آزادی شرمسار باشیم. مگر این زمین 
در اختیار شرکت توسعه و تجهیز نیست؟ مگر این شرکت به وزارت 
ورزش تعلق ندارد؟ پس بهتر است به جای انتقاد از تمایل مردم به 
دیدن رونالدو، کمی هم به فکر این اعتبار و آبروی از دست رفته باشید. 
آزادی برای مدت ها به حال خودش رها شده و متولیانش هم فقط 
وقت گرفتن اجاره از سرخابی ها، این ورزشگاه را شناخته اند. پروسه 
ترمیم آزادی باید خیلی زودتر از اینها شروع می شد. آسفالت کردن 
مسیر اطراف ورزشــگاه تا ســالن کنفرانس، چیزی را در مورد این 

استادیوم عوض نمی کند.

یکتصمیمباورنکردنی
مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال پایین بودن کیفیت چمن آزادی 
را تأیید کرده است اما معلوم نیست در چنین شرایطی، چرا نساجی 
هم باید دیدارهایش را در این ورزشگاه برگزار کند؟ آیا بهتر نبود این 
تیم مثلا در سیرجان به مصاف رقبای آسیایی برود؟ آیا زمین فولاد 
آره نا در اهواز برای برگزاری یک بازی آسیایی ایده آل تر نبود؟ رونالدو 
را روی همین چمن به زمین فرســتادیم و موجب تمسخر فوتبال 
ایران شــدیم، چرا همین کار را باید با نیمار و ستاره های الهلال هم 
انجام بدهیم؟ کدام عقل سلیمی تصمیم می گیرد که نساجی را نیز با 
دردسرهایی مشابه پرسپولیس روبه رو کند؟ جالب اینکه در اصفهان 
نیز وضعیت چمن نقش جهان اصلا خوب نیست. یعنی هر دو استادیوم 

میزبان تیم های ایرانی در آسیا، وضعیت تلخی دارند.

زمینزمین
بازیپرسپولیسوالنصردرحالیبرگزارشدکهوضعیتبدورزشگاهآزادیو

مخصوصاکیفیتبسیارپایینچمن،بازتابهایبینالمللیبدیداشت

ضایعهضایعه

چهشدکهاینشد؟
عمر مفید چمن آزادی تمام شده است و مدیران وزارت ورزش هم 
با وجود اطلاع از این موضوع، کاری برای این اســتادیوم نکرده اند. 
هر وقت هم که صحبت از بازسازی آزادی شده، فقط ظاهر ورزشگاه 
کمی تغییر کرده اما این ظاهر دیگر اصلا مهم نیست؛ چرا که کیفیت 
هر استادیوم را با چمنش می ســنجند. بی توجهی و غفلت در مورد 
آزادی، چمن ورزشگاه را به روزی انداخته است که دیگر برای برگزاری 

دیدارهای فوتبال مناسب به نظر نمی رسد.

 لطمهبزرگبهتیمملی
چمن استادیوم آزادی، 2مصدوم روی دست پرسپولیس گذاشت. 
مهدی ترابی در همان دقیقه های ابتدایی بدون آنکه با کسی برخورد 
کند، آسیب دید و وحید امیری نیز در لحظات آخر، پرسپولیس را 
9نفره کرد. هر دو بازیکن، مهره های ثابت فهرست های امیر قلعه نویی 
هســتند. اگر چمن آزادی این دو نفر را از تیم ملی بگیرد، چه کسی 
پاسخگو خواهد بود؟ در ماه های منتهی به جام ملت ها، پرسپولیس 
و استقلال باید روی همین زمین به میدان بروند. این اواخر ما حتی 
طارمی و جهانبخش را روی همین چمن به میدان فرستاده ایم. خدا 

می داند این چمن، چند قربانی دیگر خواهد گرفت و چه ضربه های 
بزرگی به تیم ملی ایران خواهد زد.

آلترناتیویکهوجودندارد
تنها راهی که برای بازســازی چمن آزادی به ذهن مدیران فوتبال 
ایران می رسد، تعطیل کردن لیگ برتر است. چرا زمانی که بین 2لیگ 
بیش از 2ماه تعطیلی داشتیم، این اتفاق رخ نداد؟ از آن مهم تر، چرا 
در شهری به وسعت تهران با 4تیم لیگ برتری، یک آلترناتیو برای 
استادیوم آزادی وجود ندارد که پروســه بازسازی ورزشگاه سرعت 

بگیرد؟ این مسئله شاید خودش مایه خجالت باشد.

 اینوعدهراجدینگیرید
می گویند بازســازی چمن آزادی 4 ماه زمان می خواهد اما نباید به 
این حرف اعتماد کرد. تجربه های قبلی ثابت می کند که بازســازی 
این ورزشگاه به شکل کامل، بیش از یک سال و شاید حتی چند سال 
زمان نیاز دارد. وی ای آر که با کمک ای اف سی به این استادیوم آمد 
و کاش کنفدراسیون فوتبال آسیا رول چمن را نیز به تهران می آورد 

تا شاید لیگ قهرمانان در ایران، چنین کیفیت پایینی نداشته باشد.


